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Dokończenie na str. 4

Spotkanie noworoczne 

W czwar tek  25 s tycznia  

w Bibliotece Publicznej Miasta i Gminy 

Centrum Kultury odbyło się tradycyjne 

spotkanie noworoczne, organizowane 

przez Burmistrza Gminy Pniewy 

Jarosława Przewoźnego. Spotkanie było 

okazją do podsumowania działalności 

gminy w roku 2023. 

Uroczystość rozpoczęto od 

akcentu muzycznego. Laureatka nagrody 

Grand  Pr ix  l i s topadowego XX 

Szkolnego Przeglądu Poezji Śpiewanej 

i Piosenki Poetyckiej „Liro ty moja 

śp iewna…” Zof ia  S tas ik ,  p rzy  

akompaniamencie Szymona Krawczyka 

wykonała balladę Nicka Cave'a 

„Przekleństwo Millhaeven”. 

Następnie prowadzący spotkanie 

Ryszard Napierała powitał zaproszonych 

gości. Wśród nich starostę powiatu 

szamotulskiego Beatę Hanyżak,  

burmistrzów, wójtów i ich zastępców 

z gmin: Chrzypsko Wielkie, Duszniki, 

Lwówek, Obrzycko (miasto), Obrzycko 

(gmina), Ostroróg, Szamotuły, Wronki. 

W sposób szczególny przywitano byłego 

Wojewodę Wielkopolskiego Michała 

Zielińskiego, wieloletniego samorzą-

dowca i pracownika Urzędu Marsza-

ł k o w s k i e g o  W o j e w ó d z t w a  

Wielkopolskiego Arkadiusza Błocho-

wiaka, byłego burmistrza Pniew Michała 

Chojarę oraz wieloletniego burmistrza 

Nowego Tomyśla Henryka Helwinga. 

Na zaproszenie burmistrza odpo-

wiedzieli dyrektorzy i kierownicy 

jednostek gminy Pniewy, przedsiębiorcy, 

szefowie stowarzyszeń i organizacji 

pozarządowych, laureaci nagród 

kulturalnych i sportowych gminy 

Pniewy, przedstawiciele duchowieństwa. 

Goście obejrzeli film obrazujący 

dokonania kończącej się kadencji 

samorządu. W drugiej części wydarzenia 

życzenia składali zaproszeni goście, 

a wśród nich między innymi były 

wojewoda Michał Zieliński, dziekan 

dekanatu pniewskiego ks. Konrad 

Jędrzejczak. W imieniu Posła na Sejm RP 

Jakuba Rutnickiego głos zajął poprzedni 

burmistrz Michał Chojara. Tradycyjnie 

słowo podsumowujące wygłosił Przewo-

dniczący Rady Miejskiej Pniewy 

Krzysztof Matuszak, który złożył 

życzenia na Nowy Rok i zaprosił na 

koncert Pniewskiej Orkiestry Dętej pod 

kierownictwem Macieja Misiaka. 

Koncert noworoczny zakończył się jak 

w Wiedniu, Marszem Radeckiego 

Johanna Straussa. 
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Odeszła najstarsza
pniewianka 

Bez wątpienia tworzyła historię 

naszego miasta. Związana z Pniewami 

nie tylko poprzez historyczną datę 

urodzenia, ale przede wszystkim przez 

wieloletnią posługę w parafii św. 

Wawrzyńca. Siedemnaście dni po swoich 

105 urodzinach, 23 stycznia odeszła do 

Pana s. Genowefa Zaworska – najstarsza 

pniewianka i najstarsza na świecie 

urszulanka Serca Jezusa Konającego. 

Przez lata tworzyła historię Pniew.

Dzień jej urodzin jest jedną 

z najważniejszych dat w historii miasta. 

Urodziła się 6 stycznia 1919 roku 

w Krzykosach k/Środy Wielkopolskiej. 

W tym samym dniu oddział pniewskich 

powstańców wielkopolskich, po mszy 

świętej w kościele parafialnym, wyruszył 

na front. Przyszła na świat jako dziesiąte 

dziecko swoich rodziców. Po niej 

urodziło się jeszcze troje rodzeństwa. 

Do dziś, w Krakowie żyje o trzy lata 

młodsza siostra. 

W 1949 roku s. Genowefa 

Zaworska przyjechała do Pniew, 

z zamiarem wstąpienia do zakonu sióstr 

urszulanek. Po sześciu latach złożyła 

śluby wieczyste. Większość zakonnego 

życia spędziła w Pniewach. W latach 

1 9 5 9 - 6 3  s ł u ż y ł a  w  M i ł k o w i e  

w ówczesnym województwie kieleckim, 

a  w latach 1966-80 pracowała 

w Sokolnikach, Łagowie i w Poznaniu. 

Od 1980 roku przebywała nieprzerwanie 

w Pniewach. Niemal podczas każdego ze 

spotkań urodzinowych - a przyjmowała 

przedstawicieli władz samorządowych 

od 2014 roku (od 95 urodzin) 

– wspominano 18-letni okres służby 

s. Genowefy na probostwie parafii św. 

Wawrzyńca, kiedy proboszczem był ks. 

k a n o n i k  M a r i a n  M a c i e j e w s k i .  

Bez wątpienia s. Genowefa należała do 

grona najbliższych współpracowników 

zasłużonego dla ziemi pniewskiej 

kapłana. Mimo upływu lat, s. Genowefa 

corocznie, ze szczegółami przytaczała 

swoje wspomnienia, imponując przy tym 

pamięcią o ludziach, których wówczas 

spotykała. Wspomnienie o ks. Marianie 

Maciejewskim zapisała między innymi 

na kartach książki, poświęconej 

ówczesnemu pa t ronowi  by łego  

gimnazjum w Pniewach. 

Siostra Genowefa Zaworska 

przez ostatnie sześć lat dzierżyła miano 

najstarszej pniewianki. W ostatnich 

latach była też najstarszą urszulanką 

Serca Jezusa Konającego, a siostry 

obecne są w czternastu krajach, na pięciu 

kontynentach. 

 Najstarszą mieszkanką gminy 

Pniewy jest obecnie Anna Pietrzak z ul. 

Młyńskiej, która 30 czerwca ubiegłego 

roku obchodziła 100 urodziny. O pięć dni 

młodsza jest Marianna Ratajczak. Zofia 

Talarowska będzie świętowała w tym 

roku 99 urodziny. 

S. Genowefa Zaworska (zdjęcie z 2018 roku)  



8 milionów na drogi
w Lubocześnicy 
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Mimo, iż kadencja władz samorządowych, 
przedłużona o pół roku kończy się 30 kwietnia, trwają wybory 
sołtysów, które zwykle odbywały się po wyborach 
samorządowych. Zgodnie ze statutami sołectw, kadencje 
jednostek pomocniczych gminy trwają 5 lat.

Od stycznia do marca 2019 roku przeprowadzono 21 
zebrań w sołectwach, w których wybrano sołtysów i rady 
sołeckie. Obecne wybory zaplanowano od 8 stycznia do 11 
marca. Do 25 stycznia odbyły się wybory w Dębinie, 
Lubosinie, Dęborzycach, Psarskiem, Nojewie, Kikowie, 
Nosalewie i Orliczku. Po ośmiu zebraniach, przewagę wśród 
sołtysów stanowią kobiety, które stać będą na czele sołectw: 
Dębina, Nojewo, Kikowo, Nosalewo i Orliczko. W Lubosinie, 
Dęborzycach i Psarskiem wybrano mężczyzn. We wszystkich 
tych przypadkach panowie byli jedynymi kandydatami, 
podobnie jak w Dębinie, Kikowie i Nosalewie. Prawdziwe 
wybory sołtysa odbyły się zatem tylko w Nojewie, gdzie 
zgłoszono dwie kandydatki i w Orliczku – troje kandydatów. 
Zmiany pokoleniowe nastąpiły w Nojewie i w Orliczku. 

Pierwsze wybory sołeckie odbyły się 8 stycznia 
w Dębinie. W minionej kadencji sołtys Wioleta Kieda 
współpracowała z radą sołecką w składzie: Teresa Florek, 
Paulina Konieczna i Jarosław Zberus. Głównymi tematami 
spotkań kierownictwa sołectwa były sprawy bieżące, 
utrzymanie dróg i chodników, sprawa nielegalnego 
składowania śmieci  oraz organizacj i  wydarzeń 
aktywizujących mieszkańców sołectwa. Wioleta Kieda 
informowała w swoim sprawozdaniu między innymi, 
że w minionej kadencji uczestniczyła między innymi 
w spotkaniu organizowanym przez starostwo powiatowe, 
dotyczące zamknięcia przychodni lekarza rodzinnego 
w Otorowie, w spotkaniu dotyczącym diagnozy potrzeb 
i potencjału społeczności lokalnej gminy Pniewy w zakresie 
usług społecznych. Sołtys Wioleta Kieda uczestniczyła także 
w konferencji na temat rozliczania i pozyskiwania środków 
zewnętrznych dla sołectwa. Sołtys Dębiny zwróciła uwagę na 
wydarzenia, które odbywały się w sołectwie. – Braliśmy udział 
l u b  i n i c j o w a l i ś m y  l i c z n e  a k c j e  a k t y w i z u j ą c e  
i integrujące mieszkańców. Imprezy odbywające się cyklicznie 
w ostatnich latach to: zajęcia świetlicowe  z dziećmi, spotkania 
bożonarodzeniowe i mikołajkowe, dzień kobiet, zajączek, 
baliki dla dzieci, piernikowanie, ogniska integracyjne, festyny 
rodzinno-charytatywne. Orga-nizowaliśmy również takie 
akcje jak zbiórka żywności oraz różnych innych artykułów dla 
naszych sąsiadów Ukrainy, zbiórkę karmy dla schroniska 
w Przyborówku, zorganizowaliśmy dwie wycieczki (Licheń 

Wybory sołtysów w gminie Pniewy

i Międzyzdroje) – wspominała Wioleta Kieda. Mieszkańcy 
sołectwa nie tylko rozrywce się oddawali. Wspólnie wykonali 
i zamontowali kosze na śmieci, nawieźli ziemię przy placu 
zabaw, nasadzili rośliny, odmalowali przystanek autobusowy 
w Buszewku, odmalowali płot przy placu zabaw w Dębinie. 
W omawianym okresie odbyły się trzy duże akcje sprzątania 
wsi. Wioleta Kieda wspomniała o największej imprezie, która 
w minionej kadencji odbyła się w Dębinie – Dożynkach 
Gminnych w roku 2021, a także o udziale mieszkańców 
w spartakiadzie sołectw, międzypokoleniowych igrzyskach 
przyjaźni, międzypokoleniowych warsztatach orga-
nizowanych przez pniewskie amazonki. 

- Dzięki uprzejmości i pomocy burmistrza Jarosława 
Przewoźnego, przewodniczącego rady miejskiej, radnych 
gminy Pniewy oraz pracowników urzędu udało się nam 
również zrobić duże rzeczy – remont świetlicy wiejskiej, dzięki 
któremu mamy godne miejsce, w którym możemy się spotykać. 
Jest to dla nas bardzo ważne. Zakupiliśmy również kosę 
spalinową, która służy nam do dbania o naszą małą ojczyznę. 
Opracowaliśmy strategię rozwoju naszego sołectwa, 
przystąpiliśmy do Wielkopolskiego Programu Odnowy Wsi, 
ułożyliśmy chodnik prowadzący na plac zabaw, doposażyliśmy 
plac zabaw w Dębinie w piaskownicę, zamontowaliśmy płot 
przy placu zabaw, dla bezpieczeństwa dzieci. Utwardziliśmy 
drogę w Buszewku frezowanym asfaltem, poprawiając jej stan 
techniczny – mówiła Wioleta Kieda.

Wioleta Kieda była jedyną kandydatką, zgłoszoną 
przez mieszkańców w wyborach sołtysa na nową kadencję. 
Z 263 mieszkańców Dębiny, Buszewka i Szymanowa, 
uprawnionych do głosowania, w zebraniu udział wzięło 55. 
Wioleta Kieda otrzymała poparcie 51 osób, cztery sprzeciwiły 
się jej reelekcji. W kolejnym punkcie wybrano pozostałych 
członków rady sołeckiej. Z grona siedmiorga kandydatów 
zgłoszonych przez mieszkańców, największe poparcie 
uzyskali: Beata Światłowska, Zbigniew Nowak i Jarosław 
Zberus. 

***

10 stycznia wyboru sołtysa i rady sołeckiej dokonali 
mieszkańcy sołectwa Lubosina, skupiającego miejscowości: 
Lubosina, Lubosinek i Przystanki. Zebranie odbyło się 
w świetlicy wiejskiej w Przystankach. W wyborach udział 
wzięło 18 mieszkańców spośród 274 uprawnionych do 
głosowania. W pierwszej kolejności mieszkańcy wysłuchali 
sprawozdania z działalności sołtysa Katarzyny Skrzypczak. 
Sołtys przypomniała, że na początku kadencji w Lubosinie 
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Katarzyna Skrzypczak (z lewej) zrezygnowała z ponownego ubiegania się
o funkcję sołtysa Lubosiny. Zastąpił ją Jacek Piechocki (z prawej) 

Mikołaj Szajek ponownie został wybrany na sołtysa Psarskiego 
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Wybory sołtysów w gminie Pniewy
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Dokończenie na str. 4

Jakub Skrzypczak wyróżnił się osiągnięciem sportowym.
Brał udział w Mistrzostwach Europy w zapasach 

30 lat „Chełmianek” 

powstała siłownia zewnętrzna, ze środków Wielkopolskiej 
Odnowy Wsi. W roku 2019 mieszkańcy wspólnie świętowali 
Dzień Niepodległości przemarszem z Lubosiny do 
Przystanek. W omawianym okresie ruszyły zajęcia 
świetlicowe, mieszkańcy wspólnie wybrali się na Jarmark 
Bożonarodzeniowy do Wrocławia. W roku 2020, mimo okresu 
pandemii w sołectwie przeprowadzono coroczną akcję 
sadzenia kwiatów, dzieci i młodzież z sołectwa brały udział 
w projekcie „Od juniora do seniora”. W kolejnym roku udało 
się wspólnie wziąć udział w projekcie „Znowu razem 
z uśmiechem”, realizowanego w Krzywej Stajni w Lubosinku 
i w Stajni Zadora w Zajączkowie. Latem 2022 roku 
w Lubosinie i w Przystankach powstały miejsca spotkań przy 
ognisku, a w sierpniu zorganizowano festyn dla mieszkańców. 
W listopadzie tegoż roku sołtys Katarzyna Skrzypczak wraz 
z zastępcą burmistrza Józefem Ćwiertnią i radnym Jackiem 
Piechockim odebrała prestiżowe wyróżnienie „Lider 
Wielkopolskiej Odnowy Wsi”. Pod koniec 2022 roku zostały 
wznowione zajęcia świetlicowe. W okresie letnim odbyło się 
kilka imprez zorganizowanych przez stowarzyszenie 
„Sąsiedzi Razem”, a także biesiada świętojańska. 
Na zakończenie swojego wystąpienia sołtys Katarzyna 
Skrzypczak poinformowała mieszkańców, że nie będzie 
ubiegała się o funkcję sołtysa. 

Mieszkańcy sołectwa zaproponowali kilka 
kandydatur, ale zgodę na kandydowanie wyraził jedynie Jacek 
Piechocki, radny Rady Miejskiej Pniewy. W tajnym 
głosowaniu uzyskał poparcie 17 spośród 18 mieszkańców. Do 
rady sołeckiej wybrano: Piotra Nowaka, Szymona Kaczmarka 
i Lucynę Bialik. 

***

11 stycznia, w świetlicy w Zajączkowie odbyło się 
zebranie mieszkańców sołectwa Dęborzyce, skupiającego 
miejscowości Dęborzyce i Buszewo. Wzięło w nim udział 17 
spośród 264 uprawnionych mieszkańców. Zanim mieszkańcy 
dokonali wyboru władz sołectwa, wysłuchali sprawozdania 
sołtysa. Kamil Pogorzelczyk został wybrany na sołtysa 
Dęborzyc w trakcie kadencji, 18 maja 2021 roku, 
po rezygnacji poprzednika. W roku 2021 w sołectwie 
zorganizowano miedzy innymi prace porządkowe na boisku w 
Buszewie, festyn rodzinny z okazji Dnia Dziecka, prace 
porządkowe wokół kościoła parafialnego oraz miejsc kultu 
w sołectwie, wykonano oświetlenie przy figurze Matki Bożej 
w Dęborzycach. W roku 2022 mieszkańcy sołectwa 
angażowali się w zbiórkę dla potrzebujących z Ukrainy. W tym 

okresie wykonano boisko do siatkówki w Buszewie, dokonano 
renowacji placu zabaw w Buszewie, zorganizowano festyn 
rodzinny oraz festyn charytatywny, wycieczkę do 
Międzyzdrojów. W roku 2023 mieszkańcy przystąpili do 
warsztatów z zakresu opracowania strategii rozwoju wsi. 
Przedstawiciele sołectwa wzięli udział w spotkaniu ze starostą 
szamotulskim i burmistrzem Szamotuł, dzieci wyjechały na 
kręgielnię. W sierpniu mieszkańcy angażowali się 
w przygotowanie największej imprezy ostatnich lat, 
organizowanej w sołectwie – Dożynek Gminnych. 
Dwa tygodnie po dożynkach niestrudzeni mieszkańcy 
sołectwa pomagali przy organizacji festynu parafialnego 
w Otorowie. Na zakończenie swojego sprawozdania, sołtys 
Kamil Pogorzelczyk podziękował za współpracę radzie 
sołeckiej, burmistrzowi gminy, lokalnym przedsiębiorcom 
oraz mieszkańcom i sąsiedniemu sołectwu Dębina, z którym 
nawiązano owocną współpracę. Kamil Pogorzelczyk został 
jednogłośnie wybrany na kolejną kadencję. W skład rady 
sołeckiej weszli: Marta Duda, Paula Rackowiak i Paweł 
Nowak. 

***

Równie niewielkim stażem na stanowisku sołtysa, ale 
uzyskującym po raz drugi poparcie mieszkańców jest Mikołaj 
Szajek, który przewodzi społeczności miejscowości Psarskie. 
Zebranie w tej miejscowości odbyło się w poniedziałek 
15 stycznia. Mikołaj Szajek przypomniał, że funkcję objął 
26 września 2022 roku i od tegoż dnia sporządził 
sprawozdanie ze swojej działalności. Wspomniał w nim 
o realizacji „Psarskiego rozświetlenia choinki”, polegającego 
na zebraniu darów od sponsorów, przygotowaniu paczek 
świątecznych i rozwiezienie ich dzieciom i seniorom z wioski. 
W 2023 roku w sołectwie odbyło się wspólne świętowanie 
Dnia Kobiet, zrealizowano akcję Psarskiego Sprzątania 
Świata, odbyła się organizacja przeglądu sprzętu i napraw 
urządzeń wiejskich. Przy współudziale strażaków z OSP 
Psarskie przygotowano obchody Dnia Dziecka – imprezę 
plenerową na boisku sportowym. Jak co roku, największą 
imprezą na terenie wioski był sierpniowy festyn parafialny. 
Ponadto w roku 2023 sołtys i członkowie rady sołeckiej 
organizowali i uczestniczyli w cyklicznym porządkowaniu 
wsi, dróg dojazdowych i boiska sportowego, uzupełniono 
wyposażenie techniczne sołectwa, wraz z członkami OSP 
Psarskie porządkowano teren boiska poprzez przycinkę drzew 
i wywóz gałęzi, a wraz ze stowarzyszeniem Morsiki Psarskie 
został uporządkowany i ogrodzony teren wiejskiej plaży nad 
jeziorem. Po wysłuchaniu sprawozdania, 33 mieszkańców 
obecnych na zebraniu dokonało wyboru sołtysa. Jedynym 
kandydatem był Mikołaj Szajek, na którego głos oddało 31 
wyborców. W skład rady sołeckiej weszli: Natalia Żelazko, 
Adam Liszcz i Piotr Orzeł. 

***

16 stycznia wyboru sołtysa dokonała społeczność 
Nojewa. Dotychczasowy sołtys Zenon Wieczorek złożył 
sprawozdanie, które zakończył deklaracją, że nie będzie 
ubiegał się o ponowny wybór. W swoim sprawozdaniu Zenon 
Wieczorek przypomniał, że na początku kadencji ze środków 
sołectwa zakupiono sześć stołów, a w następnych latach 
pomalowano parter świetlicy. W omawianym okresie zespół 
z Nojewa występował sołeckiej lidze futsalu, organizowanej 
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Paulina Świątek została nowym sołtysem Nojewa 



i rady sołeckiej. Anna Białek była jedyną kandydatką do 
objęcia funkcji sołtysa na pięcioletnią kadencję. Otrzymała 
poparcie wszystkich 18 uczestników zebrania. Do rady 
sołeckiej wybrano: Kingę Nowak, Dominikę Nowicką 
i Jakuba Białka. 

***

W Orliczku doszło do zmiany sołtysa. Wieloletnia 
sołtys Jolanta Wiśniewska (wcześniej Graś) nie ubiegała się 
o ponowny wybór. W swoim sprawozdaniu zaznaczyła, 
że w wiosce odbywały się zajęcia świetlicowe dla dzieci 
i dorosłych, festyny rodzinne, wyjazdy do kina, parków 
rozrywki, na jarmarki bożonarodzeniowe do Poznania 
i Wrocławia, a także wyjazdy nad morze. Mieszkańcy 
sołectwa brali udział w spartakiadzie sołectw, dożynkach 
gminnych i parafialnych. W omawianym okresie ogrodzono 
teren przy świetlicy, wymieniono urządzenia na placu zabaw, 
odmalowano wiatę przystankową, naprawiono pomost przy 
jeziorze, wymieniono kocioł centralnego ogrzewania, 
na bieżąco realizowano naprawy w budynku świetlicy i na 
terenie przy obiekcie gminnym. W ostatnim słowie do 
mieszkańców sołtys Jolanta Wiśniewska podziękowała 
mieszkańcom Orliczka za opiekę nad figurą i krzyżem, 
za współpracę w ponad dwudziestoletniej działalności. 
W okresie sprawozdawczym rada sołecka pracowała 
w składzie: Natalia Bartkowiak, Kinga Jarnut i Justyna 
Witkowiak. 

W kolejnym punkcie zebrania wybrano sołtysa na 
kolejną, pięcioletnią kadencję. Z trojga kandydatów 
największą ilość głosów uzyskała Agnieszka Szorcz-Łodyga. 
W skład rady sołeckiej weszli: Anna Sobczak-Ren, Maciej 
Błajek i Wojciech Mech. 

Obecny na zebraniach w sołectwach burmistrz gminy 
Jarosław Przewoźny podsumował kończącą się kadencję, 
która była naznaczona pandemią oraz wojną na Ukrainie 
i zapewnieniem podstawowych potrzeb uchodźcom. 
Burmistrz odniósł się do sytuacji finansowej gminy, jak też do 
konieczności zapewnienia potrzeb socjalnych. Jarosław 
Przewoźny informował, że zadłużenie gminy (od czasu, kiedy 
piastuje funkcję burmistrza) spadło z poziomu 57 procent 
dochodów gminy, do 18 procent. Przypomniał jednocześnie, 
że nie rezygnowano z podejmowania kosztownych inwestycji. 
Burmistrz zauważył, że rośnie liczba kobiet samotnych, w tym 
kobiet w ciąży, którymi w przyszłości trzeba się zaopiekować. 
Jarosław Przewoźny informował mieszkańców sołectwa 
o ciągłym unowocześnianiu Zespołu Szkół w Pniewach 
– szkoły, do której trafia większość młodzieży z terenu gminy.  

Wybory sołtysów w gminie Pniewy
Dokończenie ze str. 4

Dokończenie na str. 5

Jarmark jest też areną występów uczniów szkół z gminy Pniewy 

przez Ośrodek Sportu i Rekreacji w Pniewach. Spośród dwóch 
zgłoszonych kandydatek mieszkańcy wybrali nowego sołtysa. 
Paulina Świątek otrzymała poparcie 34 mieszkańców, 
na Katarzynę Włodarczyk głos oddało 20 osób. Tym samym 
Paulina Świątek została kolejnym sołtysem Nojewa. 
Jej wsparciem w radzie sołeckiej będą: Karolina Kosiorek, 
Marzena Jakóbczyk i Katarzyna Kurowska.

***

18 stycznia odbyło się zebranie wiejskie w Kikowie. 
W minionej kadencji funkcję sołtysa pełniła Iwona Nowak, 
a w radzie sołeckiej pracowały: Dorota Szorcz, Sylwia 
Dziubańska i Aleksandra Nowak. Na początku zebrania sołtys 
Iwona Nowak złożyła sprawozdanie z działalności organów 
sołectwa. – W minionej kadencji mieliśmy okazję 
współpracować, ale też i wspierać w miarę możliwości 
Ochotniczą Straż Pożarną w Kikowie. To dzięki sfinansowaniu 
ze środków publicznych w ramach dotacji Komendanta 
Głównego Państwowej Straży Pożarnej na realizację zadania 
ze środków pn. „Przygotowanie jednostek ochotniczych straży 
pożarnych do działań ratowniczo-gaśniczych” mamy ekran, 
drukarkę i ubranie koszarowe MDP, a z programu 5000+ m.in. 
projektor i głośnik – referowała Iwona Nowak. Sołtys Kikowa 
wymieniła szereg wydarzeń, jakie były organizowane 
w sołectwie. – W świetlicy w Kikowie realizowane były zajęcia 
z zakresu profilaktyki uniwersalnej dla dzieci z sołectwa. 
Ich głównym celem było zagospodarowanie czasu wolnego 
dzieci i młodzieży, z dala od używek. Cykl zajęć odbywających 
się od stycznia do czerwca i od września do grudnia umożliwia 
17-osobowej grupie integrację oraz możliwość spędzania 
czasu wolnego wśród rówieśników – przekazywała Iwona 
Nowak. W Kikowie cyklicznie odbywały się akcje sprzątania 
w okresie wiosennym lub jesiennym oraz wiosenne akcje 
nasadzeń. Uwieńczeniem tych spotkań zawsze były biesiady. 
Ponadto mieszkańcy Kikowo regularnie brali udział 
w zawodach strażackich, dożynkach gminnych i parafialnych 
oraz w spartakiadzie sołectw w roku 2019. W podsumowaniu 
swojego sprawozdania sołtys Iwona Nowak podziękowała za 
współpracę burmistrzowi gminy oraz radnym i mieszkańcom. 
Po przyjęciu sprawozdania przyszedł czas na część wyborczą 
zebrania. Iwona Nowak była jedyną kandydatką do objęcia 
funkcji sołtysa. W głosowaniu tajnym mieszkańcy wyrazili 
poparcie dla dotychczasowej sołtys. W skład rady sołeckiej 
weszli: Barbara Maciejewska, Dorota Szorcz i Edyta Żarna. 

***

22 stycznia wyboru sołtysa i rady sołeckiej dokonali 
mieszkańcy Nosalewa. Dotychczasowa sołtys Anna Białek 
pełniła funkcję przez ostatni rok, po wyborach 
uzupełniających w styczniu ubiegłego roku. Toteż jej 
sprawozdanie dotyczyło ostatnich dwunastu miesięcy. 
W minionym okresie sołtysa wspierała rada sołecka 
w składzie: Kinga Nowak, Aneta Obara-Babula i Dominika 
Gromuł. W okresie sprawozdawczym w sołectwie 
organizowano wydarzenia okolicznościowe, a także akcje 
mające na celu poprawę estetyki wioski. Do tych należy 
zaliczyć sadzenie kwiatów, malowanie przystanku 
autobusowego czy naprawa ławki. W wiosce odbywają się 
zajęcia świetlicowe dla pań i dzieci. Po przyjęciu 
sprawozdania przez mieszkańców, dokonano wyboru sołtysa 
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Anna Białek po raz drugi została wybrana na sołtysa Nosalewa



W świątecznym nastroju 
Dokończenie ze str. 4

Najmłodsza stażem grupa w OSP Pniewy – Młodzieżowa Drużyna Pożarnicza 

Będzie remont drogi
Podpniewki-Nojewo

Na najbliższe dwa lata zapla-

nowano rozbudowę drogi Podpniewki-

Nojewo. W tegorocznym budżecie 

województwa wielkopolskiego inwe-

stycja w gminie Pniewy jest najdroższą 

spośród wszystkich przyjętych przez 

radnych Sejmiku Województwa 

Wielkopolskiego. Według kosztorysu, 

inwestycja może kosztować w granicach 

100 mln zł. 

Tematy remontów i utrzymania 

dróg dominują w dyskusji podczas 

zebrań w sołectwach w gminie Pniewy, 

które rozpoczęły się 8 stycznia. Dotyczy 

to zarówno dróg gminnych, jak 

i powiatowych i wojewódzkich. 

Przebudowa drogi wojewódzkiej 

biegnącej od skrzyżowania w Podpnie-

wkach do Nojewa będzie najdroższą 

inwestycją rozpoczętą w tym roku, 

a realizowaną w dwóch najbliższych 

latach. W zasadzie pierwsze prace na 

ośmiokilometrowym odcinku rozpo-

częły się jeszcze w roku 2023, bo 

polegały na wycince drzew i krzewów 

wzdłuż drogi Podpniewki-Nojewo. 

Dziesięć zadań zaplanowanych 

przez samorząd województwa wielko-

polskiego do realizacji w latach 2024-

2026, jest przygotowanych do szybkiego 

ogłoszenia przetargów i wejścia 

drogowców na plac budowy. - O ich 

wyborze zdecydował stopień zaawa-

nsowania dokumentacji (wykupy 

gruntów, zgody środowiskowe, pozwo-

lenie na budowę itp.) oraz realna 

możliwość wykonania zadań w zało-

żonym terminie - podkreśla Paweł 

Katarzyński, dyrektor Wielkopolskiego 

Zarządu Dróg Wojewódzkich w Po-

znaniu.

W poprzednich latach, podczas 

spotkań z mieszkańcami gminy, zarówno 

burmistrz Jarosław Przewoźny jak i jego 

zastępca Józef Ćwiertnia wielokrotnie 

prosili mieszkańców od powstrzy-

mywania się przed sprzedażą lub 

podziałem nieruchomości przyległych do 

drogi, co powodowałoby opóźnianie 

procesu przygotowania dokumentacji. 

Dzięki temu projekt jest już gotowy, 

a z Urzędu Marszałka Województwa 

Wielkopolskiego popłynął jasny sygnał 

do uruchomienia inwestycji. Decyzja 

o zezwoleniu na realizację inwestycji 

drogowej polegającej na rozbudowie 

drogi wojewódzkiej nr 116, realizowanej 

w ramach inwestycji pn. „Rozbudowa 

drogi wojewódzkiej nr 116 Nojewo-

Podpniewki na odcinku od Nojewa do 

skrzyżowania z drogą wojewódzką nr 

187” została wydana przez wojewodę 

wielkopolskiego 15 marca 2023 roku 

i nadano jej rygor natychmiastowej 

wykonalności.
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Prace przy rozbudowie drogi Nojewo-Podpniewki rozpoczęto w ubiegłym roku od wycinki drzew i krzewów  



Na co gmina wydawała pieniądze w roku 2023?
Dokończenie ze str. 6
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Dokończenie na str. 8

Na minusie, ale jest poprawa 

Siostry Maria Krysiak i Bożena 
Kosicka pełniły bardzo ważne funkcje 
w Zgromadzeniu Sióstr Urszulanek 
Serca Jezusa Konającego. W okresie 
spokojnej jesieni życia obydwie 
corocznie wspólnie obchodzą swoje 
urodziny.

Na liście 21 najstarszych 
mieszkańców miasta i gminy Pniewy, 
obchodzących w tym roku 95-te urodziny 
i kolejne znajdują się dwie urszulanki 
z Domu Macierzystego Zgromadzeniu 
Siós t r  Urszulanek SJK.  Wśród 
najstarszych mieszkańców jest tylko 
jeden mężczyzna, w towarzystwie 20 
kobiet. 17 osób mieszka w Pniewach, 
pozostałe w miejscowościach: Psarskie, 
Kikowo, Nojewo i Koninek. 

16 i 18 stycznia przypadły 
urodziny dziesiątej i jedenastej osoby na 
liście najstarszych pniewian. O 96-tych 
urodzinach s. Marii Krysiak i s. Bożeny 
Kosickiej pamiętały władze samo-
rządowe gminy Pniewy. Obydwie 
jubilatki z życzeniami, kwiatami 
i upominkiem odwiedził burmistrz 
Jarosław Przewoźny w towarzystwie 
kierownika Urzędu Stanu Cywilnego 
Justyny Chamczyk. 

S. Maria Krysiak urodziła się 16 
stycznia 1928 r. w Sieradzu. Na drogę 

powołania weszła w 1953 roku, 
p r z e k r a c z a j ą c  p r o g i  k l a s z t o r u  
w Sieradzu. Większość swojego życia 
zakonnego spędziła jednak w Domu 
M a c i e r z y s t y m  Z g r o m a d z e n i a  
w Pniewach. W latach 1975-1983 była 
przełożoną domu, a w okresie 1983-1989 
i 1990-1996 przełożoną centrum 
pniewskiego. 

S. Bożena Kosicka urodziła się 
18 stycznia 1928 r. w Poznaniu. W 1952 
roku przybyła do Domu Macierzystego 
w Pniewach, z zamiarem wstąpienia do 

Zgromadzenia. Jej życie zakonne 
w latach 1983-2014 toczyło się między 
Warszawą, a Rzymem. Pracowała 
w sekretariacie kanonizacyjnym Matki 
Założycielki oraz w procesie info-
rmacyjnym w sprawie interwencji 
bł. Urszuli Ledóchowskiej w uratowaniu 
życia  Daniela Gajewskiego. W latach 
1966-2022 siostra Bożena była odpo-
wiedzialna za archiwum główne 
zgromadzenia. Od roku 2014 siostra 
jubilatka przebywa w Pniewach.

Czwarty rok z rzędu w gminie Pniewy zanotowano 

ujemny przyrost naturalny. Po bardzo dobrym roku 2019 

przyszły lata spadku urodzeń. W ostatnich trzech latach liczba 

mieszkańców zmalała o ponad 300. 

Przyrost naturalny w roku 2023 był w gminie Pniewy ujemny, 

ale widać znaczącą poprawę w stosunku do roku 2022. 

Dwanaście miesięcy temu odnotowano w gminie Pniewy o 58 

zgonów więcej niż urodzeń. W ubiegłym roku różnica między 

urodzeniami i zgonami spadła do 18. Urodziło się 92 dzieci, 

przy 110 zgonach. 

W minionym roku na świat przyszło 92 nowych 

mieszkańców gminy Pniewy – 36 dziewczynek i 56 chłopców. 

W tym samym okresie odeszło 110 mieszkańców gminy. 

A jeszcze kilka lat temu, w roku 2019 w gminie zanotowano 

150 urodzeń.   

Rok 2020 był pierwszym od wielu lat, w którym liczba 

zgonów przewyższała liczbę urodzeń. Dwanaście miesięcy 

później sytuacja się powtórzyła. W tych dwóch latach łącznie 

zanotowano o 30 urodzeń mniej niż zgonów. W roku 2022 było 

58 na minusie, a w minionym poprawiło się – tylko 18 na 

minusie.  

Lata 2020 i 2021 były wyjątkowe z uwagi na znaczące 

różnice pomiędzy liczbą urodzeń dziewczynek i chłopców. 

O ile we wcześniejszych latach liczba dziewczynek nie różniła 

się znacząco od liczby chłopców, o tyle w roku 2020 i 2021 

różnice były znaczące. W roku 2020 urodziło się 81 chłopców 

i 50 dziewczynek. Rok później przyszły na świat 

72 dziewczynki i 54 chłopców. W roku 2022 sytuacja się 

wyrównała - urodziły się 42 dziewczynki i 37 chłopców. 

W minionym roku znów różnica pomiędzy płciami wzrosła 

– 36 dziewczynek i 56 chłopców. 

 W minionych dziesięciu latach najwięcej urodzeń 

zanotowano w roku 2019 i 2017. W latach 2014-2023 

w gminie Pniewy odnotowano następującą liczbę urodzeń: 

142 (2014), 133 (2015), 139 (2016), 148 (2017), 135 (2018), 

150 (2019), 131 (2020), 126 (2021), 79 (2022) i 92 (2023). 

W tym samym okresie liczba zgonów wynosiła: 103 (2014), 

114 (2015), 99 (2016), 116 (2017), 124 (2018), 109 (2019), 

153 (2020), 134 (2021), 137 (2022) i 110 (2023).  

Według stanu na dzień 31 grudnia 2023, gminę 

Pniewy zamieszkuje 12.026 osób. To o 64 osoby mniej niż 

przed rokiem, 164 mniej niż przed dwoma laty i o aż 321 mniej 

niż trzema laty. Jeżeli ta dynamika się utrzyma, za rok może 

nas być poniżej 12.000. W gminie zameldowanych jest 6166 

kobiet i 5860 mężczyzn. W Pniewach mieszka 7651 osób (o 43 

Urszulanki wśród
najstarszych pniewianek

Dwie styczniowe jubilatki obchodziły 96-te urodziny  
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20-lecie poezji śpiewanej w Pniewach

1.02 godz. 18.00 – Koszanowo, świetlica w Chełmnie

5.02 godz. 18.00 – Jakubowo, świetlica w Chełmnie

7.02 godz. 18.00 – Turowo, świetlica w Turowie 

12.02 godz. 18.00 – Zamorze, świetlica w Zamorzu

15.02 godz. 18.00 – Lubocześnica, świetlica w Lubocześnicy 

26.02 godz. 18.00 – Karmin, świetlica w Rudce

27.02 godz. 18.00 – Rudka, świetlica w Rudce

5.03 godz. 18.00 – Podpniewki, świetlica w Podpniewkach

6.03 godz. 18.00 – Psarce, świetlica w Rudce

7.03 godz. 18.00 – Koninek, świetlica w Podpniewkach 

11.03 godz. 18.00 – Konin, świetlica w Koninie

Terminy zebrań sołeckich
w lutym i w marcu:

osób mniej niż przed rokiem), w tym 3976 kobiet i 3675 mężczyzn. Na terenach wiejskich 

od wielu lat najludniejszymi miejscowościami są: Chełmno (388 mieszkańców, ubytek 

o 2 mieszkańców w stosunku do roku ubiegłego), Nojewo (301, ubytek o 3 osoby), Turowo 

(276, ubytek o 2 osoby), Zajączkowo (265, wzrost o 3 osoby) Psarskie (244, ubytek 

o 6 osób), Lubocześnica (238, wzrost o 9 osób), Zamorze (213, wzrost o 3 osoby), Konin 

(190, ubytek o 7 osób), Dęborzyce (189, ubytek o 5 osób), Koszanowo (183, wzrost 

o 2 osoby). Na dalszych miejscach w rankingu demograficznym są: Dębina (175, ubytek 

o 8 osób), Lubosina (166, ubytek o 4 osoby), Buszewko (159, wzrost o 1 osobę), 

Podpniewki (158, ubytek o jedną osobę), Orliczko (154, ubytek o 4 osoby), Buszewo (153, 

wzrost o jedną osobę), Rudka (149, wzrost o 2 osoby), Kikowo (139, bez zmian), 

Przystanki (135, wzrost o jedną osobę), Koninek (109, ubytek o 5 osób). Nie wymienione 

wioski liczą mniej niż 100 mieszkańców. 

Na minusie, ale jest poprawa 
Dokończenie ze str. 7
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